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Peníze univerzitám: stát hledá kvalitu
Přitom zjistili, že česká věda má na univerzitách nejlepší kvalitu v oborech medicíny, slabší je to v technice a
společenských vědách.
Experti vyzvaní ministerstvem školství známkovali výzkumné záměry vysokých škol na čtyřstupňové škále. Přitom pouze
projekty se známkou A a B měly nárok na státní podporu. O dvě třetiny se zásluhou zvoleného mechanismu zvýší
podpora zdravotnickému výzkumu, pouze o třetinu si polepší technici a společenští vědci.
Postup ministerstva je v českých poměrech převratem. Dosud měl nárok na státní dotaci prakticky každý výzkumný
ústav, který o dotaci požádal. Rozdílný nebyl ani přístup grantových agentur - dodnes je kontrolují lidé ze škol a ústavů,
které o peníze žádají.
"Očekávám řadu stížností," připouští náměstek ministryně školství Petr Kolář. Na to, že nový systém je nespravedlivý,
prý budou upozorňovat školy, které u komisí neuspěly s vůbec žádným projektem.
Z přehledu výsledků je zřejmé, že pozice obhájila Karlova univerzita, podařilo se jí to ale téměř výhradně zásluhou
výzkumu v medicíně, molekulární biologii a ve fyzice. Vědeckou dotaci nezískala Přírodovědecká fakulta v ostré
konkurenci biologů a teoretických chemiků univerzit z Brna, Olomouce a Českých Budějovic.
Také většinu z nepočetných dotací pro právníky, historiky a sociology získali reprezentanti univerzit z Moravy.
S ústupem ze slávy musí počítat technické školy, které dosud měly k dispozici polovinu vysokoškolských dotací na
výzkum. I když se dotace státu zvedaly o 55 procent, hlavní příjemci - technické školy v Praze, Brně a Ostravě - dostanou
na vědu zhruba stejné množství peněz jako loni.
O polovinu se zvýší příjmy zásluhou technických oborů Západočeské univerzitě v Plzni, která je úspěšná ve výzkumu
materiálů. Na výzkum biotechnologií dostane dvojnásobek Univerzita Pardubice.
Dotace se nezvýší ani dosud nejúspěšnější výzkumné univerzitě, Vysoké škole chemicko-technologické. Vzhledem k
velikosti školy ale její dotace zůstávají i letos nejvyšší.
Pražští chemici získali i další primát, protože komise jim schválily šest ze sedmi navržených projektů a přidělily 89 procent
požadovaných peněz. Více než polovinu pak obdržely už jen Jihočeská, zlínská, Masarykova, Karlova a pardubická
univerzita.
Stěžují si však i zástupci úspěšných škol, jejich námitka ovšem míří na vládní Radu pro výzkum a vývoj. Radní nenařídili,
aby vedle školství také ostatní resorty podporovaly jen nejlepší výzkum. Například Akademie věd proto hodlá financovat
také projekty, které dostaly od expertů známku C nebo D.

  Ministerstvo školství rozdělí na výzkumné projekty v příštím roce celkem 2,4 miliardy korun
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